
Beretning 2022-23
Det Grønne Miljøudvalg (GMU)

Beboermødet i september 2022 vedtog årets handleplan for GMU. Handleplanen
tog afsæt i GMU’s 3 Hyldespjældsmål, som vi her gennemgår:

Mål 1: Vi skal være på forkant med efterspørgslen på ladestandere til elbiler.

- På Store Torvs P-plads fik vi etableret 20 ladepunkter til el-biler. Vi valgte at samle
ladepunkterne på et sted, i stedet for at sprede dem ud på alle P-pladser, da det ville
have været meget dyrere (ikke mindst at trække strøm). I stedet kan vi, hvis/når der

bliver brug for flere ladepunkter,
etablere 20 mere på den næste
P-plads osv. Men da elbiler ved
almindelig dagligdagsbrug kun
skal lade 1-2 gange om ugen,
burde vi foreløbigt være dækket
rimeligt ind i fht. at kunne lade i
Hyldespjældet.

5 ladestandere med hver 4
ladepunkter har vi fået til elbiler.

- Albertslund Delebil har spurgt, om de må få en P-plads til en el-dele-bil ved en af
ladestanderne. Det skal beboermødet tage stilling til. GMU anbefaler det helt klart, da
en delebil typisk erstatter 4-5 privatbiler.

- Den årlige biltælling natten mellem to hverdage, viste i alt 154 biler. Det er 24 færre
end året før. Og selvom byggesagen optager P-pladser, var der stadig 42 tomme. Vi
har derfor ikke noget akut P-plads problem. Alligevel opfordrer vi alle til at overveje
medlemskab af Albertslund Delebil eller el-cykel i stedet for egen bil.

Mål 2: Vi skal have de mest optimale miljø-, energi-, genanvendelses- og
klimaløsninger i helhedsplanen.

- Det er let at blive frustreret over renoveringen! Først og fremmest over at den
trækker ud og underskuddet af information / varslinger. Men man kan også undre sig
over arbejdsgangene, når der f.eks. skæres huller i betonen, efter at der er blevet



malet, og at opgaver ikke gøres færdige, når nu de er i gang. Det er der sikkert
”mange gode” grunde til, grunde som vi ikke kan se, men egentlig er det heller ikke
så vigtigt at vide. Det, der er vigtigt for os, er, at det færdige produkt NCC leverer i
sidste ende er tilfredsstillende. Derfor skal vi alle være omhyggelige med fejl- og
mangellisterne, når vi hver især kommer dertil.

- Som bekendt fik vi desværre ikke facadeisoleringen med i renoveringen. Det havde
været den optimale løsning. I stedet må vi glæde os over sokkelisoleringen, nye døre
og vinduer, nyt tag og radonsug, samt at en stor del af den opgravede jord genbruges
og at byggeaffaldet sorteres i mange fraktioner til genanvendelse. Vi arbejder også på,
at kunne få en del af de brugte stolper og plader på Genbrugsgårde, så de kan klunses.

- Materiale- og Genbrugsgården skal renoveres (eller rettere jævnes med jorden og
bygges op igen) som noget af det sidste i helhedsplanen. I samarbejde mellem
Rambøll, Klunserne, Tøjbytterne, værkstederne og Driften er der nu lavet en plan for,
hvordan de nye bygninger skal se ud og indrettes. Vi håber på, at få skabt nogle gode
rammer om arbejdsmiljøet for de ansatte og om fællesskabet for beboerne.
- I skrivende stund ved vi endnu ikke om Genbrugsgården lukker (helt eller delvist) i
den periode, hvor renoveringen står på.

Mål 3: Alle hyldespjældere engagerer sig
i den grønne omstilling og i arbejdet med
at blive Verdensmål bebyggelse.

- GMU er tovholder på processen, hvor vi
arbejder med Verdensmålene som
Verdensmålbebyggelse. Det vil sige en
bebyggelse:

* Der i praksis arbejder for at nå
Verdensmålene lokalt.
* Der oversætter Verdensmålene til egne
forhold, så de giver mening lokalt.
* Der bruger Verdensmålene som et
inspirationskatalog til at tænke muligheder
og løsninger på tværs.
* Der skaber fællesskab omkring
opfyldelsen af Verdensmålene.



- Til sammen har bestyrelsen, udvalg og Driften vedtaget 17 Hyldespjældsmål, som
de hver især forfølger, og den 22.11.2022 afholdt vi et udmærket temamøde om
frivilligt arbejde og Verdensmålbebyggelse. Vi må dog erkende, at pga. renoveringen
er det på nuværende tidspunkt svært at arbejde med Verdensmålene. I GMU ser vi
derfor frem mod afslutningen af renoveringen, og gør klar til, at vi til den tid, kan
sætte mere fokus på arbejdet som Verdensmålbebyggelse.

- Den 1.10.2022 begyndt vi at frasortere og genanvende
kartonner (til mad og drikke), og den 1.7.2023 også tøjaffald
(altså tøj der ikke kan genbruges af andre). Kartonerne skal i
plastfraktionen i affaldsøerne og tøjaffaldet i de nye omdelte
poser, der skal afleveres på Genbrugsgården.

- I et par uger måtte vi afspærre mad-containeren i affaldsøen
på Store Torvs P-plads, fordi der hele tiden blev fejlsorteret i
den. Det er ikke fordi, vi bryder os om metoden, men den kan blive nødvendig, for
effektivt at kommunikere, at man ikke bare kan smide sit affald efter
forgodtbefindende.

- Som vanligt deltog vi i Naturfredningsforeningens nationale affaldsindsamlingsdag,
vi samarbejdede med UAU om at skabe 10 % mere natur i Hyldespjældet (bl.a. om
grønne skurtage og ansøgning til Nordea), vedligeholdt Junglestien og afholde
nytårs-fyrværkeri-kluns den 1.1.2023, hvor vi gav kr. 20 for en pose afbrændt
fyrværkeri samlet i Hyldespjældet. Det blev til 67,5 poser.

- Gennem året har vi informeret på www.hyldenet.dk, Facebook og Hyldeposten.
Særlig har vi informeret om energibesparelser og udluftning – også i de nye boliger!
Vi slipper ikke for at lufte ud, selvom vores boliger bliver renoveret!

Andre indsatser

- Vi fik en flot 2. plads i ”De tyske mesterskaber” for grønne boligområder ved
uddelingen af ”Klaus Novy Preis”. På en konference i Berlin præsenterede vi vores
arbejde med miljø, klima, biodiversitet og fællesskab i Hyldespjældet, og det rakte
altså til en andenplads og 1.500 euro.

- Vi har altid haft et godt og givtigt
samarbejde med Verdensmål Centeret,
da Centeret derfor kom i kommunens
sparekatalog med en besparelse fra 3 til
2 medarbejdere lavede vi et høringssvar,

http://www.hyldenet.dk/


der bakkede op om Centeret. Desværre hjalp det ikke.

- Vi har lavet rundvisning for en større gruppe medarbejdere i Bo-Vest, en anden fra
BL og et tysk boligselskab.

En gruppe fra det tyske boligselskab i Dormagen på rundvisning i Hyldespjældet

- Københavns Universitet har igen fået 15 m3 urin fra vores 10 urinsorterende
toilettet i Gilde- og Tømmerstræde, til videnskabelige forsøg på deres forsøgsmarker i
Høje Taastrup.

- På grund af renoveringen opgav lammelauget at få lam i folden i år. Nu må vi se,
hvordan verden ser ud til næste sæson.

- GMU er repræsenteret i VA’s 17 Verdensmål udvalg.

- Vi er repræsenteret i Kommunens Brugergruppe og dens Arbejdsgruppe, hvor alle
kommunale planer om vand, varme og affald mm. vendes, inden de kommer i
kommunalbestyrelsen.

- Gennem året har der også været mange store og små sager vedr. køleskabe,
manglende lys i affaldsøerne, regulering af tømningsfrekvensen, manglende tømning,
brand i affaldsø, forvirrende varmeregninger, flis fra legepladserne til Biotopia og
meget mere, som vi dog ikke vil forlænge beretningen med.

Hvem sidder i GMU?

Det gør Henrik Hansen, Jens Thejsen og Povl Markussen, der alle er valgt af
beboermødet. Endvidere har Afdelingsbestyrelsen udpeget Sif Enevold som medlem
af GMU.

Indenfor GMU’s område ligger lammelauget, hønsehusene, domen, haveforeningen
”Salatfadet” og klunsergruppen, men det er selvstyrende grupper, som langt hen ad
vejen klarer sig selv.

GMU har en plads i UAU (Ude Areal Udvalget), og den har vi udpeget Jens Thejsen
til. GMU’s repræsentant i Byggeudvalget er Povl Markussen, og beboermødet har
valgt Povl Markussen som afdelingens repræsentant i Brugergruppen og Henrik
Hansen som suppleant.



Alle tre beboermøde valgte genopstiller til GMU.

GMU den 6.9.2023


